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ВІДБУВСЯ VІ З’ЇЗД АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

24 березня 2017 року у
конференц-залі київсько-
го готельного комплексу
«Братислава» відбувся VІ
З’їзд Професійної спілки
працівників атомної енер-
гетики та промисловості
України. У роботі З’їзду
взяли участь 137 деле-
гатів зі 149, повнова-
ження яких підтвердже-
ні Статутною комісією,
від організаційних ланок
Атомпрофспілки, а та-
кож запрошені керівники
профільних міністерств,
депутатського корпусу,
установ та підприємств
ядерної енергетики та
атомної промисловос-
ті, представники міжна-
родних профспілкових
об’єднань, членською ор-
ганізацією яких є Атом-
профспілка, Федерації
профспілок України, гро-
мадських організацій га-
лузі, ветерани Атомпроф-
спілки, акредитовані пра-
цівники ЗМІ.

З’їзд пройшов під зна-
ком 25-річчя створення
профспілки. У своїх вітаннях
запрошені до участі у заході
відзначали роботу проф-
спілки у захисті працівника
та її роль на міжнародній
профспілковій арені.

Світлана Клочок, голова
республіканського комітету
Білоруської хімічної проф-
спілки, у вітальному слові
говорила про авторитетність
Атомпрофспілки, її дієздат-
ність у захисті людини праці,
незважаючи на погіршення
загальноекономічної ситуа-
ції в Україні й у світі, наголо-
сила на важливості розвит-
ку білорусько-української і
міжнародної профспілкової
співпраці. 

Кемаль Озкан, заступ-
ник Генерального секрета-
ря глобальної профспілки
IndustriALL, озвучив вітальне
послання від міжнародної
Федерації працівників буді-
вельної та деревооброб-
ної промисловості. У ньо-
му йшлося про важливість
об’єднання профспілкових
сил в умовах антипроф-
спілкової політики, зростаю-
чої нерівності, глобаліза-
ції бізнесу, що негативно
позначається, найперше,
на найбільш незахищених
верствах населення.

«Ми в курсі, що у 2017
році розпочнеться активний

процес корпоратизації ук-
раїнських державних під-
приємств, для українських
профспілок це нові виклики і
їм стане у нагоді досвід
профспілкових організацій
європейських країн, які вже
через це пройшли». 

Атомпрофспілку поєд-
нує з глобальним союзом
IndustriALL давня співпраця,
зокрема, торік (19–20 квітня)
спільними зусиллями бу-
ло проведено Конференцію
Міжнародної мережі проф-
спілок працівників атомної
енергетики INWUN, присвя-
чену 30-м роковинам Чор-
нобильської катастрофи.

У режимі онлайн висло-
вив свої вітання Атомпроф-
спілці Генеральний секре-
тар Європейської федерації
профспілок громадського
обслуговування (EPSU) Ян
Віллем Гаудріаан.

Про необхідність модер-
нізації профспілкової роботи
йшлося у вітальній допові-
ді Голови Федерації проф-
спілок України Григорія
Осового. «…Модернізація
Федерації профспілок і її
членських організацій з ме-

тою посилення її потенціалу і
впливу на прийняття рішень.
Але дорога від прийнят-
тя рішень до імплемента-
ції у практичну роботу — це
повсякденна праця і важкий
шлях. У чому ми повинні бути
разом». Голова ФПУ наголо-
сив на необхідності єдиної
фінансової політики, за якої
більше 20 відсотків проф-
внесків спрямовувалося б
на правовий захист спілчан:
«Має бути розподіл на чо-
тири складових діяльності:
60 відсотків — потенціал
самої організації, 20 — пра-
вовий захист, 10 — страйко-

вий фонд, 5 — навчання, 5
відсотків — інформаційна
робота. Сьогодні досить
високий рівень профспілко-
вого членства, але лише
чотири профспілки реально
формують Фонд солідар-
ності».

Григорій Осовий наго-
лосив, що «Атомпрофспілка
— це серйозна організація,
компетентна, професійна, я
б сказав: достатньо укомп-
лектована кадрами і фі-
нансово забезпечена. На
жаль, мушу сказати, що у
значній частині наших член-
ських організацій справи
далеко не такі». Він також
розповів про реалізацію
проекту ФПУ «Європейсь-
кий вибір», втілення в Ук-
раїні практик і директив ЄС,

зокрема, новацією для ук-
раїнської профспілкової по-
літики є захист не лише чле-
нів профспілки, а й їхніх
сімей.

Надзвичайно важливою
складовою успіху у захисті
людини праці є соціальне
партнерство. Про його по-
зитивний приклад йшлося
у доповіді президента ДП
НАЕК «Енергоатом» Юрія
Недашковського: «Ми завж-
ди відкриті для діалогу, до-
сягаємо взаємопорозуміння
й узгоджених рішень». 

«23–24 січня 1992 року
відбувся Установчий з’їзд,

на якому було утворе-
но Профспілку працівни-
ків атомної енергетики  та
промисловості України. Зас-
новниками її стали 13 проф-
спілкових організацій, що
об’єднували тоді 53 тисячі
членів профспілки. Сього-
дні Атомпрофспілка вже
об’єднує майже 67 тисяч
працівників галузі, вете-
ранську спільноту багатьох
сфер економіки держави та
захищає їх спільні права
та інтереси. В організаціях
Атомпрофспілки діє 1700
профспілкових, 357 цехо-
вих організацій. Серед чле-
нів профспілки представ-
ники найбільш масових
професій: атомники, гірни-
ки, хіміки, наукові працівни-
ки, будівельники, медики.
Шановні друзі, ми справж-
ня армія, яка в змозі актив-
но обстоювати спільні інте-
реси, насамперед, право
на працю, на достойну за-
робітну плату, на соціаль-
ний захист, право на роз-
виток і збереження нашої
галузі, якою ми по праву
пишаємося, на процвітання
міст-супутників і багато-
багато іншого. Ми заслуго-
вуємо на повну реалізацію
своїх прав, тільки разом у
тісній співпраці забезпе-
чуємо виробництво біль-
ше половини електричної
енергії, яка споживається в
Україні. Екологічно чистої
енергії, за найнижчими у
державі тарифами».

Про перебіг соціально-
го діалогу в галузі говорили
керівники міністерств.

На З’їзді було заслухано
звіт Центрального комітету
Атомпрофспілки про робо-
ту у міжз’їздівськй період
(2012–2017 роки). Голова
профспілки Валерій Матов
зупинився на реалізації
«Стратегії розвитку Атом-
профспілки України на пе-
ріод до 2017 року», розпо-
вів про труднощі на цьому
шляху. Зокрема, було пе-
редбачено впровадження
інтегрованої системи елект-
ронного документообігу
Атомпрофспілки, але через
надзвичайні події, що ста-
лися в Україні у 2014 році,
пожежу у Будинку профспі-
лок 19 лютого 2014 року,
було знищено всі мате-
ріально-технічні засоби і
майно профспілки. «Тому
відтерміновано його реалі-
зацію, але впровадження
системи електронних доку-
ментів буде відбуватися в
профспілці та її організа-
ційних ланках», — сказав
Валерій Матов.

Він розповів про напря-
ми діяльності профспілки,
одним з найважливіших є
підтримка первинних проф-
спілкових організацій у хо-
ді колективних переговорів.
Для цього протягом звітного
періоду розглядалися про-
екти колективних догово-
рів, надавалися зауваження і
пропозиції щодо поліпшення
їх змісту, проводилися кон-
сультації із профспілковим
активом.

«Ми переорієнтовува-
тимемо свою профспілко-
ву роботу на кшталт, наприк-
лад, датських профспілок,
які займаються не сервіс-
ним обслуговуванням, а, на-
самперед, правовим супро-
водом». 

Валерій Матов підкрес-
лив підвищення значимості
правової роботи, і з метою
правильного вирішення пра-
вових питань у діяльності
профспілкових організацій,
а також й у зв’язку з кор-
поратизацією НАЕК «Енер-
гоатом».

«Атомпрофспілка про-
довжує наполягати на при-
йнятті закону про особли-
вості корпоратизації, аби
забезпечити прозорість і
законність цього процесу в
інтересах держави та тру-
дового колективу Компанії
і не допустити конфліктів
та соціальної напруги на
стратегічно важливих об’єк-
тах енергетики. Правовою
службою Атомпрофспілки
були підготовлені поста-
тейні пропозиції до зако-
нопроекту».

Валерій Матов зупинив-
ся на необхідності актуаліза-
ції інших напрямів діяльності
Атомпрофспілки, зокрема
модернізації профспілково-
го Фонду солідарності.

На з’їзді було затверд-
жено Програму дій Атом-
профспілки на період до
2022 року.

Роботу Центрального
комітету профспілки за по-
передній п’ятирічний період
було визнано задовільною.

Шляхом відкритого го-
лосування абсолютною біль-
шістю голосів було обра-
но Голову Атомпрофспілки
України на новий термін.
Ним знову став Валерій
Матов.

Того ж дня було проведе-
но І Пленум ЦК Атомпроф-
спілки нового скликання, на
якому заступниками Голо-
ви профспілки було обрано
Олексія Лича і Павла Пруд-
нікова.

(Докладна інформація
про роботу З’їзду буде).

НА ЗАСАДАХ ЄДНОСТІ, СОЛІДАРНОСТІ, ДІАЛОГУ
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НАПЕРЕДОДНІ VI З’ЇЗДУ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!

На останньому у чинно-
му складі засіданні Президії
Центрального комітету проф-
спілки, що відбулося 23 берез-
ня у конференц-залі київсь-
кого готельного комплексу
«Братислава», розглянуто 12
питань порядку денного, знач-
на частина яких була приуро-
чена саме підготовці до З’їзду. 

Обговорено і затверджено
також план заходів Організа-
ції молоді Атомпрофспілки та
навчання профспілкового ак-
тиву на 2017 рік. 

З усіх розглянутих питань
ухвалено відповідні рішення.

Цього ж дня відбувся ос-
танній у чинному складі IX
Пленум ЦК профспілки, учас-
ники якого схвалили проекти
порядку денного та постанов
VI З’їзду Атомпрофспілки Ук-
раїни, розглянули питання про
підсумки звітів і виборів у
профспілці, зазначивши при
цьому високий рівень підго-
товки та проведення таких
відповідальних профспілко-
вих заходів в усіх організацій-
них ланках Атомпрофспілки,
дотримання профспілковими
організаціями принципів внут-
рішньопрофспілкової демо-
кратії. 

Було обговорено і затвер-
джено бюджети ЦК профспіл-
ки і Фонду солідарності за
2016 рік, а також зміни до
«Положення про Організацію
молоді Атомпрофспілки».

На знімках: фотофраг-
менти засідань — Президії і IX
Пленуму ЦК та Ревізійної комі-
сії Атомпрофспілки.

Рішення, націлені на майбутнє

Ухвалено законопроект
про об’єднання громад

з різних районів
Верховна Рада прийняла законопро-

ект щодо особливостей добровільного
об’єднання територіальних громад, роз-
ташованих на територіях суміжних районів
(№5520). Це дозволить провести перші
вибори у низці вже об’єднаних громад.

За це проголосували 232 народних
депутати.

Виступаючи у Верховній Раді, віце-
прем’єр-міністр–міністр регіонального
розвитку, будівництва та ЖКГ Геннадій
Зубко наголосив: «Сьогодні для нас клю-
човий момент у напрямі децентраліза-
ції, енергоефективності, а також ведення
будівельного бізнесу в Україні. Все це
сьогодні вкладається в одне слово — гро-
мада. Якість освіти, охорони здоров’я,
адміністративних послуг, соціального за-
хисту — для цього ми повинні створити
потужний фундамент для держави Украї-
на. Цим фундаментом є об’єднана тери-
торіальна громада. Ухвалення законо-
проекту — важливий крок, якого чекали
десятки громад по всій Україні.

За його словами, законопроект дає
можливості й механізм для створення
об’єднаних громад, до складу яких уві-
йшли місцеві ради різних районів. А та-

кож коли громади об’єднуються навколо
міст обласного значення. Багато громад
залишилися поза можливостями відно-
вити історичне об’єднання і створити ті
громади, які весь час існували, але були
поділені за часів радянської влади —
щоб ними було простіше керувати.

Крім того, віце-прем’єр-міністр
переконаний, що «ухвалення законо-
проекту — велика мотивація для десят-
ків громад, створених на межі районів,
закінчити процес об’єднання та великий
поштовх до нового об’єднання».

Нагадаємо, відсутність підстав для
призначення перших виборів у грома-
дах, створених на межі районів або
навколо міст обласного значення, ЦВК
обґрунтовує необхідністю спочатку вне-
сення Верховною Радою України змін до
меж відповідних районів. Хоча за звер-
ненням Мінрегіону парламентський
Комітет з питань державного будівниц-
тва, регіональної політики та місцевого
самоврядування надав роз’яснення, де
йдеться, що вибори в зазначених випад-
ках можна призначати і без внесення
змін до меж районів.

За інформацією
Міністерства регіонального розвитку,
будівництва, житлово-комунального

господарства України

У ВЕРХОВНІЙ РАДІ УКРАЇНИ

КАБМІН УКРАЇНИ МАЄ НАМІР

Разом із підготовкою пенсійної ре-
форми в 2017 році Кабмін має намір
забезпечити підвищення пенсій. Про це
заявив Прем’єр-міністр Володимир
Гройсман під час парламентської години
запитань до уряду. Тож невдовзі уряд
внесе до Верховної Ради проект пенсій-
ної реформи. «Маємо побудувати нову
ефективну та справедливу пенсійну сис-
тему, яка ліквідує дефіцит Пенсійного
фонду до 2024 року. Це означає, що пен-
сійна система в країні буде стабільною і
найголовніше — неминуче пришвид-
шить підвищення пенсій громадян».

Пенсійна реформа, зокрема, перед-
бачає: встановлення обсягу обов’язко-
вих внесків у розмірі 2% у 2018 році із
щорічним збільшенням на 1% до досяг-
нення 7% заробітної плати працівника;
залучення до участі у системі громадян,
що працюють, вік яких не перевищує 35
років. Старші українці теж мають право
долучитися до системи, але за власним
бажанням.

У межах запровадження обов’язко-
вої накопичувальної системи в Україні
не вводитимуть жодного нового подат-
ку. Тож додаткових фінансових наван-
тажень не зазнають ні працівники, ні
роботодавці. Пенсійні внески за пра-
цівників, молодших 35 років, відрахо-

вуватимуть з податку на доходи фізич-
них осіб, який торік збільшився з 15%
до 18%. Саме з нього можна буде ви-
окремити персоніфікований накопичу-
вальний внесок.

Довідково: за демографічними да-
ними, вже сьогодні один працівник ут-
римує 1,1 пенсіонера, а в недалекому
майбутньому цифра зросте до 1,3–1,5
пенсіонера.

Нині в Україні з 12 мільйонів літніх
людей, які перебувають на заслуженому
відпочинку, 78,7% (понад 9 мільйонів)
отримують пенсію до 2 тисяч гривень на
місяць, 17,7% (дещо більш як 2 мільйони)
— від 2 до 4 тисяч, і лише 3,7% (менш як
500 тисяч) — понад 4 тисячі гривень.

Україна також не брала на себе до-
даткових зобов’язань для одержан-
ня чергового траншу кредиту МВФ в
1 мільярд доларів. А текст меморанду-
му буде обов’язково оприлюднено. При
цьому Володимир Гройсман перекона-
ний, що НБУ повинен серйозніше впли-
вати на здешевлення кредитів для еко-
номіки.

Він укотре підтвердив, що з 1 квітня
розпочнеться процес отримування без-
коштовних ліків для хронічно хворих на
артеріальну гіпертензію, цукровий діа-
бет другого типу й бронхіальну астму.

Гряде нова пенсійна реформа

Сергей ЩЕРБАК, член
профкома ЗАЭС, предсе-
датель цеховорго комите-
та энергоремонтного под-
разделения:

— Лучше, чем прописано
в Уставе Атомпрофсоюза, не
скажешь: «Самой главной
целью организации является
представительство и защи-
та трудовых и социально-
экономических прав работ-
ников, членов профсоюза.

За 25-летний период
задачи Атомпрофсоюза не
изменились, изменился фор-
мат общения с работодате-
лями. Меняется трудовое
законодательство Украины,
меняется социально-эконо-
мическая ситуация в стране,
и соответственно — в трудо-
вих коллективах.

Новому составу Цент-
рального комитета, проф-
союзной организации и ее
руководству, профсоюзным
лидерам всех уровней,
профсоюзным активистам
хочется пожелать холодной
головы, горячего сердца и
чистых рук!

Учиться и брать лучшее
из опыта профсоюзов стран
Европы по защите социаль-
но-экономических прав ра-
ботников, членов профсою-
за. Не бояться защищать
свои права, мы все равно к
этому придем.

Учиться понимать друг
друга в той сложной ситуа-
ции, в которой пребыва-
ет сейчас наша страна, ува-
жать ближнего, быть готовым
к решению задач, постав-
ленных ЦК Атомпрофсоюза!

Успехов вам и удачи! 

Алена ПРОКОПЕНКО,
председатель культурно-
массовой комиссии проф-
кома ОП ЗАЭС, председа-
тель цехового комитета
службы контроля метал-
ла:

— Атомпрофсоюз объе-
динил в 1992 году более
тысячи членов профсоюза
многих сфер экономики. Он
стал реальной силой, с кото-
рой невозможно не считать-
ся. А за прошедшие годы
возмужал и окреп. В его
арсенале высокоинтеллек-
туальный актив, который
призван решать общие за-
дачи по защите интересов
членов профсоюза. Это ка-
сается не только взаимоот-
ношений с работодателями. 

Работа Атомпрофсоюза
направлена на привлече-
ние внимания органов госу-
дарственной власти к про-
блемам людей, работающих
в атомной энергетике и про-
мышленности, на то, чтобы

их интересы не ущемлялись.
И делать это надо еще на
этапе разработки и согласо-
вания законопроектов. 

Проблемы, с которыми
сталкивается Атомпрофсо-
юз, с каждым годом услож-
няются. Но я уверена, что
все вместе мы в состоянии
их решить.

Новому составу ЦК, и
себе в том числе, я бы поже-
лала приложить максимум
усилий для успешной дея-
тельности и постоянного
самосовершенствования.
Профсоюзной организации
и ее руководству — плодо-
творной работы по защи-
те интересов трудовых кол-
лективов. А профсоюзным
лидерам всех уровней пом-
нить, что за ними стоит кол-
лектив, который оказал им
доверие.

Всем нам — научиться
работать единой командой
на общий результат. Про-
являть инициативу и на-
стойчивость. Потому что
многие хорошие дела и тра-
диции начинались именно с
этого.

Тетяна САМОКВИТ,
член профкому ЗАЕС, го-
лова цехового комітету
електричного цеху:

— 25 років тому була
створена Атомпрофспілка.
На мою думку, її призначен-
ня — представляти і захища-
ти трудові, соціально-еко-
номічні права та інтереси
членів профспілки відповід-
но до передбачених законо-
давством повноважень. 

А мої побажання новому
складу Центрального комі-
тету стосовно поліпшення
ефективності праці поля-
гають у тому, щоб спрямову-
вати свою роботу на підви-
щення рівня життя членів
Атомпрофспілки, підтриму-
вати роботу з охорони праці,
роботу з молоддю, фізкуль-
турно-спортивну, оздоровчу.

Щодо профспілкової ор-
ганізації та її керівництва —
не допускати погіршення
умов діючих колективних до-
говорів та угод, необгрунто-
ваного скорочення робочих
місць у ході корпоратиза-
ції, відпливу кваліфікованих
працівників. Спрямувати зу-
силля на збереження робо-
чих місць!

Денис МИКИТАСЬ, го-
лова ППО ДП НТЦ КПРВ:

— Профорганізація на-
шого підприємства налічує
разом з ветеранами вироб-
ництва 56 осіб та входить до
складу Східної об’єднаної
організації профспілки, що
надає нам можливість бути

більш захищеними, поін-
формованими, мобільними
в питаннях профспілкової
діяльності та будувати вива-
жену соціальну політику на-
шого підприємства. Голо-
вою профкому я працюю
лише півтора роки, але
завжди був переконаний у
важливості профспілок у
нових соціально-економіч-
них умовах, коли карди-
нальні зміни в суспільстві
призводять до масових по-
рушень прав працівників. За
таких сучасних викликів ма-
ти надійну дієву підтримку у
вирішенні нагальних питань
на рівні держави просто не-
обхідно. Для всіх профспіл-
чан СООП такою новою
профспілковою генераці-
єю є Атомпрофспілка, яка
сприяє сьогодні соціально-
му діалогу між працівника-
ми галузі і керівництвом
країни. Порівнювати перші
кроки 25-річного шляху юві-
ляра з сьогоденням мені
важко, але можу сказати,
що методи роботи, дієвість,
оперативність, мобільність
у роботі, вміння акумулюва-
ти ідеї та питання своїх чле-
нів профспілки для подаль-
ших узгоджених дій, багато
значать. Думаю, домогтися
стабільності в роботі під-
приємств без дієвих проф-
спілок на сьогодні немож-
ливо. Переконаний, що
професійність працівників
Атомпрофспілки, високий
рівень правової обізнаності
з різних напрямів права,
організаторські вміння, тра-
диції і напрацьований дос-
від забезпечують сьогодні
вирішення проблемних пи-
тань у сфері прав та гаран-
тій працівників та їх сімей.
Продумано і виважено про-
водиться молодіжна полі-
тика і підготовка сучасних
профспілкових менеджерів,
адже прогрес кожного під-
приємства пов’язаний тіль-
ки з молоддю, яка є та-
кож стратегічним ресурсом
профспілок.

Хочу побажати нашій
СООП продуктивної робо-
ти, розширення лав проф-
спілки, нових ідей та про-
грам, а також подякувати за
порозуміння і допомогу у
вирішенні питань профспіл-
кової організації НТЦ КПРВ.
Новообраному складу ЦК
профспілки, його Президії —
конструктивного діалогу з
владою в процесі обстою-
вання прав своїх спілчан.

Підготувала
Олена МАЛООК

(ДП «Східний ГЗК»)

СЛОВО ДЕЛЕГАТАМ VI З’ЇЗДУ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

Энергоремонтники Запорожской АЭС
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Головні цінності сильних профспілок — це згуртованість лав і солідарність, це, насамперед, повсякденна дійова діяльність первинок

ЗАПОБІГТИ ВИРОБНИЧОМУ ТРАВМАТИЗМУ СОЦІАЛЬНІ ПАРТНЕРИ РАЕС: ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ЗА ВЗЯТІ ЗОБОВ’ЯЗАННЯ

Основні причини вироб-
ничого травматизму — не-
задовільні умови праці, не-
досконалі або несправні
знаряддя виробництва,  не-
правильна їх експлуата-
ція, особистий стан пра-
цівника тощо. Серед цих
загальних причин вироб-
ничого травматизму є без-
ліч конкретних обставин,
пов'язаних з особливостя-
ми організації праці на ви-
робництві, його арсеналом,
складом та кваліфікацією
робітників тощо. Порушення
техніки безпеки на вироб-
ництві, застаріла та не-
справна техніка, погані сані-
тарно-гігієнічні умови праці
(захаращеність робочого
місця, забруднення повіт-
ря, неадекватне освітлен-
ня), недостатня кваліфікація
робітника, перевтома, чис-
ленні конструктивні недолі-
ки станків та машин тощо
сприяють травматизмові. У
таких випадках не допома-
гає ні інстинкт самозбере-
ження, ні знання небезпек
виконуваної роботи. Напри-
кінці робочого дня і тижня в
організмі людини нагро-
маджується втома та дра-
тівливість. Тому в ці періоди
треба бути дуже уважним і
розсудливим при виконанні
робіт.

У діяльності із запобіган-
ня виробничому травматиз-
му важливе значення має
забезпечення надійності та
безперебійності виробни-
чого процесу. Зупинки ви-
робництва з різних причин,
які зараз часто трапляють-
ся, призводять не тільки до
різкого спаду продуктивно-
сті праці, виробничих втрат,
а й до різкого погіршення
самопочуття і фізіологічного
стану персоналу, призво-
дять до виникнення різ-
них помилок у роботі, стре-
сового стану, підвищення
ризику виникнення аварій і
травматизму. Таке вироб-
ництво супроводжується
значним нервово-психіч-
ним напруженням, пору-
шенням нормального ритму
праці, суперечками робіт-
ників з колегами і керівницт-
вом цеху.

Важливе значення ма-
ють характеристичні риси
людини: робоча активність,
акуратність, свідомість, сис-
тематичність, самостійність,
самокритичність тощо.

Зниження захворюва-
ності й збереження здоров’я
працівників є важливим со-
ціальним та економічним
завданням. Радикальними
діями в цьому напрямі є
поліпшення умов праці,
проведення лікувально-про-
філактичних заходів (сані-
тарно-освітня робота, про-
паганда здорового способу
життя, виробнича гімнас-
тика, диспансеризація та
ін.). Це дасть можливість
зменшити рівень вироб-
ничого травматизму, підви-
щити економічну ефектив-
ність виробництва.

Робітники повинні зна-
ти і виконувати інструкції
з охорони праці під час
роботи. Однак в інструк-
ціях неможливо всього
передбачити. Життєдіяль-
ність значно складніша від
найдетальнішої інструкції.
Тому дуже важливо вихову-

вати у працюючих здатність
спостерігати, бути обачли-
вими та обережними.

Враховуючи, що помил-
ки робітника під час праці
можуть загрожувати здо-
ров’ю і життю як самого ро-
бітника, так й інших людей,
вимоги до його працез-
датності повинні бути дос-
татньо високими. Більшість
працівників під кінець зміни
відчувають втому, що збіль-
шує вірогідність виникнення
травмонебезпечної ситуа-
ції, тому суворе дотриман-
ня чинного законодавства і
правил режиму праці та від-
починку дуже важливе.

Варто особливо під-
креслити, що на ймовірність
виникнення нещасних ви-
падків значно впливає стан
здоров’я робітника. Погір-
шення стану здоров’я лю-
дини веде до зниження пра-
цездатності й збільшення
вірогідності травматизму,
особливо коли людина від-
чуває розпорошення уваги,
дратівливість, сонливість,
головний біль, запаморо-
чення, слабкість тощо. Так,
помічено, що частота ви-
никнення нещасних випад-
ків при гіпертонічній хворобі
збільшується у два-три ра-
зи, що можна пояснити
зниженням працездатності
хворих, більш швидким роз-
витком утомлюваності.

Інколи мотиви певної ви-
годи (економія часу, збіль-
шення виробітку) пере-
вищують мотиви безпеки
виконання роботи. Варто
морально й матеріально
заохочувати робітників до
додержання вимог безпеки
праці, підвищувати її моти-
вацію. Витрати на таке за-
охочення виправдовують
себе запобіганням нещас-
ним випадкам. Це зробить
безпечну працю матеріаль-
но вигіднішою. Робітник бу-
де більше заробляти не
тільки за рахунок продук-
тивності праці, а й за ра-
хунок того, що працює
безпечно, відповідно до
інструкції. Порушень інст-
рукцій буде менше, якщо ці
порушення не стануть дже-
релом певної вигоди. Кожне
порушення інструкцій не
повинно бути непоміченим.
Усі працівники мають усві-
домлювати, що кожне пору-
шення інструкції тягне за
собою покарання.

Заходи з охорони праці
тільки тоді будуть ефектив-
ними, коли вони сприяти-
муть підвищенню ефектив-
ності виробництва, усувають
небезпечні й шкідливі чин-
ники і створюють нормальні
взаємовідносини у трудо-
вому колективі. Керівники
виробничих підрозділів ма-
ють усвідомлювати, що без-
пека праці може бути досяг-
нута не лише технічними
засобами й проведенням
формальних інструктажів, а
й шляхом широкого викори-
стання навчальних методів
виховання колективу і, на-
самперед, шляхом особи-
стого прикладу, поважного
ставлення до охорони праці
з боку самого керівника й
залучення до цього всього
колективу.

Микола ГЛАДІЧ,
технічний інспектор праці

Атомпрофспілки

Дбати про особисту безпеку
і здоров’я — найголовніший
обов’язок працівника

Характер трудової діяльності людини визна-
чається не тільки фізичним навантаженням, а й
величиною нервового та емоційного напруження,
ритмом і темпом роботи, її монотонності, обсягу
сприймання і  перероблення інформації. Від цього
залежить встановлення раціонального режиму
праці і відпочинку, організація робочого місця, про-
ведення професійного добору. На безпеку праці
людини впливає її особистий стан: наявність кон-
фліктів, втома, захворювання, залежність від алко-
голю, нікотину, особливості психіки людини. За
наявності небезпечних чинників (рухомі деталі
машин, захаращення проходів, погане освітлення
тощо) та пригніченого стану психіки людини можуть
виникати нещасні випадки.

Засідання відбулося за
участю генерального ди-
ректора РАЕС Павла Павли-
шина та голови первинної
профспілкової організації
Івана Мельника. Під час зус-
трічі з профактивом генди-
ректор підприємства звер-
нув увагу на поточні питання,
зокрема, планові ремонтні
роботи на енергоблоці №3.
Наразі триває серйозна під-
готовка — щотижня прово-
диться штаб щодо продов-
ження терміну експлуатації
енергоблока. Також Павло
Павлишин підкреслив, що
через диспетчерські обме-
ження існує ймовірність
коригування річного плану
РАЕС з виробництва елект-
роенергії до 18 мільярдів
кВт/годин. Окремо було на-
голошено на дотриманні
працівниками правил внут-
рішнього трудового розпо-
рядку.

Генеральний директор
зазначив, що за підсумками
звітної балансової комісії,
профспілкової конференції
та конференції трудового
колективу НАЕК «Енерго-
атом» Рівненська АЕС отри-
мала оцінку «позитивно»,
що вкотре доводить профе-
сіоналізм атомників та без-
умовний пріоритет безпе-
ки при експлуатації АЕС.
Високий рівень системи
менеджменту та ефективну

політику керівництва про-
демонструвала оптиміза-
ція персоналу на РАЕС. За
успішне виконання постав-
лених виробничих завдань
лише за минулий рік додат-
кове преміювання атом-
ників здійснювалось шість
разів, зокрема, після пуску
енергоблоків №1 та №4,
ремонту власними силами
ТГ-5, проходження пере-
вірки ВАО АЕС-ПЦ. «До кін-
ця поточного року щомісяч-
на премія промперсоналу
становитиме не менше 30%,
непромислового — 14%. На-
прикінці весни очікується
підвищення заробітної пла-
ти на 2–2,5%, а зовсім ско-
ро — преміювання за під-
сумками 2016 року. Усі види
виплати матеріальної допо-
моги, зазначені у Колектив-
ному договорі, будуть збе-
режені й у поточному році»,
— повідомив Павло Яре-
мович.

У ході засідання очіль-
ник підприємства відповів на
усі запитання, що цікавили
профспілкових лідерів. Се-
ред них — теми, які стосу-
ються міста-супутника РАЕС:
заборгованість КМКП, ймо-
вірні реформи у сфері охо-
рони здоров’я, зупинення
передачі у комунальну влас-
ність об’єктів соціальної сфе-
ри, зокрема підтримка кінно-
спортивної школи, за рахунок

підняття вартості занять для
дорослих. Також П. Павли-
шин звернувся до профакти-
ву з пропозицією пошуку
нових перспективних ідей
для подальшого розвитку
реабілітаційно-спортивного
комплексу.

На засіданні були відзна-
чені й спортивні досягнен-
ня рівненських атомників.
Профорганізація Рівненської
АЕС стала призером у облас-
ному огляді-конкурсі РОО
ФСТ «Україна» за звання кра-
щого профспілкового об’єд-
нання 2016 року з організації
спортивної та фізкультурно-
оздоровчої роботи. Голова
ППО РАЕС Іван Мельник
зазначив, що старший тре-
нер-викладач спорткомплек-
су РАЕС Сергій Якубишин та
вихованець КДЮСШ РАЕС
Антон Бірук візьмуть участь у
складі національної збірної
команди України в чемпіонаті
Європи із класичного пауер-
ліфтингу. Крім того, на сьо-
годні у загальному заліку
Спартакіади РАЕС лідирує
цех теплових та підземних

комунікацій, на черзі зма-
гання ще з 9 видів спорту.
Кращі спортсмени підпри-
ємства візьмуть участь у
25-й Спартакіаді Атомпроф-
спілки, що відбудеться у
червні цього року на Чор-
номорському узбережжі — у
с. Коблеве.

Також під час засідання
за сумлінну працю, активну
громадську позицію, осо-
бистий внесок в ефективну
діяльність ППО Компанії по-
чесними грамотами та гра-
мотами нагороджені пра-
цівники РАЕС: Володимир
Саворона, В’ячеслав Пере-
ходько, Валентин Дяк, Олек-
сандр Савчук, Микола Кар-
повець та Сергій Якубишин.

Позитивною нотою засі-
дання профспілкових акти-
вістів стало нагородження
переможниць у інтерактив-
ному конкурсі організації
молоді ППО РАЕС «Міс РАЕС-
2017». Усі призерки, окрім
квітів і теплих привітань,
отримали від профспілково-
го комітету дипломи та гро-
шові премії.

Діалог поглиблює
взаєморозуміння

На РАЕС відбулося засідання профактиву за під-
сумками звітної балансової комісії на РАЕС, проф-
спілкової конференції та конференції трудового
колективу НАЕК «Енергоатом».

ІНФОРМУЄ ДАЗВ УКРАЇНИ

l Понад 50 компаній
зацікавлені в будівництві
парку сонячної енергетики
у зоні відчуження. «Ми вже
отримали понад 50 заявок на
встановлення об’єктів соняч-
ної енергетики у зоні відчу-
ження від зацікавлених ком-
паній з Данії, США, Китаю,
Німеччини, Франції, України,
Білорусі. На сьогодні відбу-
вається узагальнення заявок
та матеріалів для подальшо-
го юридичного оформлен-
ня, — повідомив під час від-
криття Тижня альтернативної
енергетики голова Держав-
ного агентства України з
управління зоною відчуження
Віталій Петрук. — Наша дер-
жава зацікавлена у ефектив-
ному використанні території,
на якій ще протягом декіль-
кох тисячоліть не можна буде
постійно проживати, але яка
вже має електричні мережі
великої потужності, відпо-
відну інфраструктуру та зе-
мельні ділянки для розвитку
альтернативної енергетики».
Також голова ДАЗВ України
зазначив, що для реалізації
«зеленого» проекту агент-
ством були визначені тери-
торії загальною площею у
1172 гектари, які є найбільш
відповідними для встанов-
лення сонячних панелей. За
розрахунками, існуючі мере-
жі дозволяють встановити
потужність до 2000 тисяч
мегават.

l У лютому 2017 року
експерти Українського
центру дослідження хи-

жих птахів та Державного
спеціалізованого підпри-
ємства «Екоцентр» під час
проведення орнітологіч-
них моніторингових до-
сліджень на території зони
відчуження вперше фотог-
рафічно зафіксували при-
сутність сичика-горобця
на цій території.

«Статус присутності цьо-
го птаха на території зони
відчуження досі залишав-
ся невизначеним. Нам бу-
ли відомі лише поодинокі
випадки його реєстрації», —
повідомив експерт Укра-
їнського центру досліджен-
ня хижих птахів Сергій До-
машевський.

Довідково. Сичик-горо-
бець — найдрібніша сова Єв-
ропи та України (Glaucidium
passerinum (Linnaeus, 1758)
занесена до Червоної книги
України у 2009 році з при-
родоохоронним статусом
«вразливий», входить до пе-

реліку видів Бернської кон-
венції, конвенції CITES.

Найбільше відомостей
про гніздування сичика
відомо у Карпатах, нато-
мість для Полісся він за-
лишається маловивченим,
бо кількість відомих місць
його гніздування є не-
значною.

l Головний інженер
проекту з боку замовника
(ЧАЕС) Андрій Савін пові-
домив, що у сховищі від-
працьованого ядерного
палива (СВЯП-2) завершу-
ється монтаж двох ключо-
вих елементів: системи
маніпулювання і транспор-
тування пенала та маніпу-
ляторів гарячої камери.

Нагадаємо, СВЯП-2 має
забезпечити зберігання від-
працьованого палива Чор-
нобильської АЕС (понад
21000 тепловиділяючих збі-
рок) протягом 100 років
(2019–2119 роки), яке сьо-
годні зберігається у СВЯП-1.

Термін експлуатації СВЯП-1
завершується у 2026 році.

Цієї весни завершиться
монтаж обладнання СВЯП-2
та індивідуальні випробуван-
ня окремого обладнання та
систем, після чого розпоч-
нуться комплексні «холодні»
випробування СВЯП-2 без
відпрацьованих тепловиді-
ляючих збірок (ВТВЗ). Комп-
лексні «гарячі» випробування
СВЯП-2 з ВТВЗ планується
почати в четвертому кварталі
2017 року.

На знімках (внизу): схо-
вище відпрацьованого ядер-
ного палива (СВЯП-2) скла-
дається із двох частин: уста-
новки з підготовки відпра-
цьованого палива до збері-
гання (праворуч) та зони
зберігання ядерного палива
(сірі блоки — ліворуч); «кін-
цева зупинка» пенала з па-
ливом — два ряди бетонних
модулей для зберігання, в
яких паливо буде зберігати-
ся наступні 100 років.
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

ДОБРОТВОРЕЦЬ — ЦЕХОВИЙ ПРОФСПІЛКОВИЙ КОМІТЕТ

И вот уже традиционно
профсоюзный актив служ-
бы контроля металла За-
порожской АЭС в марте
посетил своих подшефных
— Ушкальский психоневро-
логический дом-интернат
для мужчин, числящийся
как коммунальное учрежде-
ние Херсонского облсовета.

Этой поездке предшест-
вовала серьезная подго-
товительная работа. Был
организован сбор вещей,
продуктов питания, денеж-
ных средств. Подготовлен
концерт.

От инициативной груп-
пы СКМ хочется сказать
большое спасибо всем, кто
нам помогал. А помощни-
ков в этот раз у нас было
значительно больше. На
наш призыв, размещен-
ный в станционной сети,
откликнулись работники
многих цехов. Были со-
браны одежда и обувь,
постельные принадлежнос-
ти, бытовая техника (два
телевизора, два монитора,
системный блок), половое
покрытие, матрас, книги и
консервация…

Мы стараемся расска-
зывать о нашей инициа-
тиве всем своим знако-
мым, и люди с готовностью
откликаются. На собран-
ные деньги мы смогли
приобрести медикаменты,
сливочное и растительное
масло, другие продукты
питания, а также моющие
средства, туалетную бума-
гу, сигареты…

Частные предпринима-
тели передали печенье и
конфеты, которым наши
подшефные очень обрадо-
вались. 

Огромное спасибо проф-
союзному комитету ОП ЗАЭС
и лично Николаю Федоро-
вичу Захарову за оплату ав-
тобуса и за поддержку бла-
готворительных инициатив
цеховых профсоюзных ко-
митетов.

Силами творческой
группы СКМ была подго-
товлена концертная про-
грамма. Отдельную благо-
дарность хочется выразить
всем, кто не черствеет ду-
шой.

Иногда, будем чест-
ными, препятствием для
доброго дела становится
банальная лень. И нужно
приложить усилия, чтобы
ее преодолеть. Но, в ос-
новном, помогать тем, кто
действительно нуждается
в нашей помощи, — это
внутренняя потребность
людей. Так давайте же не
отмахиваться от просьб о
помощи и уметь увидеть
тех, кто не просит, но очень
в ней нуждается.

Спасибо!
Алена ПРОКОПЕНКО,

от имени профсоюзного
актива СКМ

Помогая другим, помогаешь себе
ОРГАНІЗАТОР КОНКУРСУ —
АТОМПРОФСПІЛКОВА МОЛОДЬ

Цієї весни організація молоді ППО Рівненської АЕС
вперше провела інтерактивний конкурс «Міс РАЕС». Його
учасницями стали 24 працівниці різних підрозділів нашої
атомної електростанції. 

«Ідея провести інтерактивний конкурс з’явилася давно, —
каже голова організації молоді Євгеній Бураков. — Цього року в
січні ми створили публічну сторінку організації молоді у мережі
Фейсбук. Вона і стала майданчиком для конкурсу. Як молодіжна
профспілкова організація, до участі запросили молодих праців-
ниць РАЕС віком до 35 років включно, які є членами профспілки.
Усі фото, що надійшли на конкурс, одночасно розмістили на сто-
рінці і зробили відкрите голосування. Обов’язковою умовою для
тих, хто голосував, було не тільки підтримати «лайком» учасни-
цю, а й вподобати або підписатися на нашу сторінку. Лише ці
голоси зараховувалися».

Всього на конкурс надійшло 24 заявки. Голосували за кон-
курсанток користувачі соціальної мережі з 23 лютого до 5 берез-
ня. Найбільше легітимних голосів набрали: Марія Леус (1 місце,
цех дезактивації та радіоактивних відходів), Тетяна Галустян (2
місце, цех дезактивації та радіоактивних відходів), Юлія Кулаєва
(3 місце, Управління інформації та зв’язків з громадськістю
РАЕС). Усі призерки нагороджені дипломами і грошовими пре-
міями від профспілкового комітету. 

Конкурс «Міс РАЕС» зробив акцент на тому, що хоча атомна
енергетика і вважається сферою переважно чоловічою, але
практично у всіх підрозділах атомної станції, на різних посадах
працюють жінки: красиві, розумні, успішні, котрі є професіонала-
ми у справі, яку роблять, — підкреслює Євгеній Бураков. —
Зважаючи на ажіотаж, який виник навколо конкурсу «Міс РАЕС»,
вважаю, що він пройшов успішно. Люди активно «лайкали» сто-
рінку, коментували і поширювали фото, обговорювали з друзя-
ми і колегами. Це і було нашою метою — активізувати і згуртува-
ти молодь Рівненської АЕС».

Організація молоді висловлює вдячність адміністрації та
первинній профспілковій організації РАЕС, особисто голові
профкому Івану Мельнику за підтримку і сприяння в організації
конкурсу. Дякуємо учасницям, кожна з яких є чарівною та непов-
торною, й усім, хто активно долучився до проведення «Міс
РАЕС-2017».

Іванка ГОРОБИНКА,
учасниця конкурсу.

Фото автора
На знімку (зліва-направо): Юлія КУЛАЄВА, Іван МЕЛЬ-

НИК, Марія ЛЕУС

Справжні красуні РАЕС

ПРАВОВА ДОПОМОГА

З 2010 року я працювала в державній установі. У
2012 році пішла у відпустку по вагітності та пологах,
а потім по догляду за дитиною до трьох років. У 2015
році вийшла із декретної відпустки, та за період
2011–2012 рік у мене залишилась не використана
відпустка. Чи можу я використати цю відпустку
одразу, оскільки компенсацію отримувати не хочу?
Прошу надати відповідь з посиланням на законо-
давство.

Оксана.
Щорічні відпустки надаються відповідно до графіка

відпусток, який повинен виконуватись як роботодавцем,
так і працівником.

Надання щорічних відпусток є прямим обов’язком
роботодавця, і, не виконуючи його, роботодавець пору-
шує законодавство про працю, за що передбачена від-
повідальність.

На підставі частини п’ятої статті 11 Закону «Про від-
пустки» забороняється ненадання щорічних відпусток
повної тривалості протягом двох років підряд, а також
ненадання їх протягом робочого року особам віком до 18
років і працівникам, які мають право на щорічні додатко-
ві відпустки за роботу зі шкідливими та важкими умова-
ми чи з особливим характером праці.

Слід зауважити, що на практиці і сам працівник буває
«винен» у тому, що не був у відпустці, бо піти у відпустку,
та ще й у той термін, який за графіком не співпадає з

його бажаннями, він не хоче. Але треба пам’ятати, що
роботодавець, виходячи зі свого обов’язку надати пра-
цівникові щорічну відпустку, має право відправити в неї
працівника. Згода працівника для цього не потрібна.

Законодавством не передбачено терміну давності,
після якого працівник може втратити право на викорис-
тання відпустки за минулі робочі роки. Немає також
заборони надавати в майбутньому щорічну відпустку, не
використану у поточному році. Це означає, що відпустки,
не використані в минулих роках, не «зникають». Тому,
якщо з якихось причин працівник не скористався своїм
правом на щорічні відпустки протягом кількох поперед-
ніх років, він має право використати всі дні цих відпусток.
Такої думки дотримується і Мiнпрацi в листі вiд 22 люто-
го 2008 р. №33/13/116-08.

Невикористану частину щорічної відпустки має бути
надано працівнику, як правило, до кінця робочого року,
але не пізніше 12 місяців після закінчення робочого року,
за який надається відпустка (частина друга ст. 12 Закону
«Про відпустки»).

Але якщо відпустки за минулі роки не включені до
графіка щорічних відпусток поточного року, то конкрет-
ний строк їх надання повинен бути узгоджений працівни-
ком та роботодавцем, бо від цього залежить трудовий
процес.

Ігор ОХРІМЕНКО,
юрист ЦК Атомпрофспілки

КУБОК СВІТУ З ПАУЕРЛІФТИНГУ

В прошедшую субботу в
спорткомплексе Запорожс-
кой АЭС журналисты местных
СМИ встретились с мастером
спорта международного клас-
са по пауэрлифтингу Раисой
Топорковой и ее тренером
Сергеем Кумейко. 

Как выяснилось, на сорев-
нованиях мирового уровня
блестяще выступила не толь-
ко наша Раиса — команда Ук-
раины по пауэрлифтингу за-
воевала первое командное
место: четыре «золота» и одно
«серебро» — женщины, одно
«золото» и три «бронзы» —
мужчины. 

Раиса призналась, что она
очень хотела победить (ведь
на Паралимпиаде в Бразилии
ей не засчитали ни одну по-
пытку) и серьезно готовилась
к этим соревнованиям. Не-
смотря на то что у нее были

достойные соперники, ей уда-
лось стать сильнейшей спорт-
сменкой мира. В весовой ка-
тегории 50 кг она взяла вес 95
кг. Как говорит Раиса, благо-
даря настойчивым трениров-
кам и огромной моральной
поддержке тренера. А она
спортсменке была очень нуж-
на, ведь в этот раз на Кубке
мира Рая была без тренера.
Кроме того, пришлось вынес-
ти огромные физические на-
грузки.

Эта победа открыла перед
Раисой новые возможности —
осенью она будет выступать
на чемпионате мира, где будут
представлены спортсмены 60
стран.

А вот еще одна наша
спортсменка Алина Кумейко
также готовилась к этим
соревнованиям, но не смогла
поехать в Эмираты из-за

болезни. Сейчас она готовит-
ся к Кубку мира, который в мае
пройдет в Венгрии.

Мы поздравляем Раису
Топоркову и ее наставника —
преподавателя высшей кате-
гории спортивно-оздорови-
тельного комплекса ЗАЭС,
заслуженного тренера Украи-
ны по пауэрлифтингу Сергея
Кумейко с уверенной победой
на Кубке мира.

Как отмечает Сергей Ми-
хайлович, все победы его
воспитанников на междуна-
родной арене стали возмож-
ны при поддержке админист-

рации и профсоюзного ко-
митета ОП «Запорожская
АЭС».  В свою очередь адми-
нистрация и профсоюзный
комитет ОП «Запорожская
АЭС» выражает благодарность
президенту ГП НАЭК «Энер-
гоатом» — Недашковскому
Юрию Александровичу и
председателю профкомите-
та ГП НАЭК «Энергоатом» —
Лычу Алексею Васильевичу
за постоянную финансовую
поддержку массового спорта
и спорта высших достижений
на Запорожской АЭС.

Лариса ЛЕВИЦКАЯ

Блестящая победа
Раисы Топорковой

В Дубае (ОАЭ) прошел недавно Кубок мира по
пауэрлифтингу. За победу боролось более 100 спорт-
сменов из 20 стран мира. В составе национальной пара-
лимпийской сборной Украины была и наша спортсменка
Раиса Топоркова. Она показала высший результат,
завоевав в своей весовой категории золотую медаль.

Рівненська АЕС запро-
шує усіх бажаючих взяти
участь у традиційному V
Міжнародному турнірі з
плавання на відкритій воді
«Біле озеро», присвячено-
му Дню Незалежності Ук-
раїни.

Ювілейні змагання прой-
дуть з 4 по 6 серпня на базі
реабілітаційно-оздоровчого
комплексу Рівненської АЕС
«Біле озеро». Захід відбу-
деться з метою популя-
ризації плавального спорту
серед атомників, сприян-
ня підвищенню спортивної
майстерності плавців, про-
паганди і впровадження се-
ред молоді та працівників
енергетичної галузі здорово-
го способу життя. Усі учасни-
ки спортивного свята будуть
нагороджені пам’ятними ме-
далями, а переможці — по-
чесними медалями, дипло-
мами та цінними призами.

Минулоріч у змаганнях
взяли участь понад сто
спортсменів віком від 10 до
85 років з різних куточ-
ків України та світу — від

аматорів й моделей до
спортсменів-рекордсме-
нів і призерів європейсь-
ких чемпіонатів. Наразі на
РАЕС стартував прийом
заявок на участь у турнірі
2017 року, що триватиме
до 30 липня за електрон-
ною адресою організато-
рів: vaka81_ml@ukr.net.

V МІЖНАРОДНИЙ ТУРНІР «БІЛЕ ОЗЕРО»

Запрошуються
плавці з усього світу
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